
 

Butlletí 

del 

Consell General 

Núm. 64/2019 

Casa de la Vall, 9 d’octubre del 2019 

SUMARI 

 

4- IMPULS I CONTROL DE L'ACCIÓ 

POLÍTICA DEL GOVERN 

4.4.2 Respostes escrites 

Publicació de la resposta del Govern a les preguntes 

formulades per la M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 3 de juliol del 

2019, relatives als resultats i al procés de 

realització de la prova de la Prova Oficial de 

Batxillerat (POB) 2019. pàg. 2 

Publicació de la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Roger Padreny Carmona, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 23 d’agost del 

2019, relatives al bàtxelor d’infermeria ofert per la 

Universitat d’Andorra. pàg. 6 

Publicació de la resposta del Govern a les preguntes 

formulades per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 25 de juliol del 

2019, relatives al projecte de creació d'una unitat 

de radioteràpia a Andorra. pàg. 10 

 

Publicació de la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 5 de juliol del 

2019, relatives al seguiment de l’evolució de BPA-

Vall Banc. pàg. 14 

5- ALTRA INFORMACIÓ 

5.3 Altres 

Proclamació del candidat per formar la Comissió 

Permanent del Consell General. pàg. 16 

 

 



2 Butlletí del Consell General  –  núm. 64/2019  –  Casa de la Vall, 9 d’octubre del 2019 

4- IMPULS I CONTROL DE 

L'ACCIÓ POLÍTICA DEL GOVERN 

4.4.2 Respostes escrites 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades per la M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 3 de juliol del 

2019, relatives als resultats i al procés de 

realització de la prova de la Prova Oficial de 

Batxillerat (POB) 2019, i publicades en el Butlletí 

del Consell General número 48/2019, de data 10 de 

juliol. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 8 d’octubre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Ministeri d’Educació i Ensenyament 

Superior  

Preguntes amb resposta escrita del 

Govern (reg. núm. 614) 

Preguntes amb resposta escrita del Govern 

presentades per la M. I. Sra. Susanna Vela 

Palomares, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, relatives als 

resultats i al procés de realització de la prova 

oficial de batxillerat (POB) 2019 

Es demana: 

1. Quants alumnes es van presentar a la POB 

general i quants l’han aprovat? 

A la convocatòria 2019 de la prova oficial de 

batxillerat s’hi van inscriure 236 candidats, dels 

quals 218 provenien del batxillerat presencial i 18 

eren candidats lliures. Finalment, dels 236 candidats 

inscrits es van presentar als exàmens 218 d’escolars i 

15 de lliures. 

Cal tenir en compte que la prova oficial de batxillerat 

2019 presenta canvis significatius respecte a edicions 

anteriors. Aquests canvis pretenen garantir la 

coherència del model d’avaluació que els alumnes han 

estat seguint al llarg dels darrers anys de la seva 

formació en un enfocament competencial. 

En una mateixa convocatòria, els candidats disposen 

de tres oportunitats per demostrar el nivell de 

desenvolupament de les diferents competències que 

configuren el referencial per obtenir el títol de 

batxiller. Cal que el candidat demostri dos vegades el 

desenvolupament de cadascuna de les competències 

per poder acreditar-la. 

La convocatòria POB 2019 es desenvolupa entre els 

mesos de maig i setembre. Els mesos de maig i juny 

del 2019, els candidats van tenir dos oportunitats de 

demostrar el nivell de desenvolupament de les 

competències (fase 1 i fase 2). El mes de setembre 

del 2019, alguns candidats van tenir novament una 

oportunitat de demostrar el grau de 

desenvolupament de les competències (fase 3). 

Els resultats obtinguts en la prova oficial de 

batxillerat 2019 són els següents: 

a) Candidats provinents del batxillerat presencial 

Inscrits Aptes No aptes 

Percentatge 

d’aprovats 

218 215 3 98,62% 

b) Candidats lliures 

Presentats Aptes No aptes 
Segueixen 

en procés* 

Percentatge 

d’aprovats 

15 3 2 10 20%* 

Els candidats lliures disposen de 5 convocatòries per 

obtenir el títol de batxiller  

2. Quants alumnes es van presentar a la POB 

professional i quants l’han aprovat? 

A la convocatòria del 2019 de la prova oficial de 

batxillerat professional s’hi van inscriure 68 

candidats, dels quals 61 provenien del centre de 

Formació Professional (formació en la modalitat 

presencial) i 7 eren candidats lliures. La repartició 

dels candidats a les diferents branques formatives és 

la següent: 

 

Candidats 

presencials 

Candidats 

lliures 

Batxillerat en animació socioeducativa 21 4 

Batxillerat en activitats físiques, 

esportives i de lleure 

21 2 

Batxillerat en estètica, cosmètica i 

perfumeria 

3 1 

Batxillerat en secretariat multilingüe 6 0 

Batxillerat en sistemes i xarxes 

informàtics 

10 0 
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Els resultats obtinguts pels candidats en la prova 

oficial de batxillerat professional són els següents:  

a) Candidats que provenen del centre de Formació 

Professional (presencial) 

 

Candidats Aptes 

No 

aptes 

Percentatge 

d’aprovats 

Batxillerat en 

animació 

socioeducativa 

21 16 5 76,19% 

Batxillerat en 

activitats físiques, 

esportives i de lleure 

21 14 7 66,66% 

Batxillerat en 

estètica, cosmètica i 

perfumeria 

3 2 1 66,33% 

Batxillerat en 

secretariat 

multilingüe 

6 6 0 100% 

Batxillerat en 

sistemes i xarxes 

informàtics 

10 9 1 90% 

TOTAL 61 46 15 75,40% 

b) Candidats lliures 

 

Candidats Aptes 

En 

procés 

Percentatge 

aprovats 

Batxillerat en 

animació 

socioeducativa 

4 2 2 50% 

Batxillerat en 

activitats físiques, 

esportives i de 

lleure 

2 1 1 50% 

Batxillerat en 

estètica, cosmètica 

i perfumeria 

1 1 0 100% 

TOTAL 7 4 3 57,14% 

Els candidats lliures disposen de 5 convocatòries per 

obtenir el títol de batxiller professional 

3. Quants alumnes van fer la POB 2? 

Dels 218 candidats que provenen del batxillerat 

presencial, 30 van tancar el procés en acabar la fase 

1. En canvi, 189 candidats es van presentar a la fase 

2 amb la finalitat de demostrar per segona vegada el 

desenvolupament de la competència o bé per 

intentar millorar la seva qualificació. 

Cal remarcar que per als candidats que provenen del 

batxillerat presencial i que han demostrat el 

desenvolupament de la competència en la darrera 

prova competencial del centre (3r semestre), aquesta 

prova es considera com la primera demostració del 

desenvolupament de la competència.  

En canvi, els candidats lliures han de demostrar el 

nivell de desenvolupament de les competències de 

l’assignatura en el marc d’una mateixa convocatòria, 

i per tant han de realitzar les proves de dos fases 

diferenciades. 

4. Quants d’aquests ho van fer per millorar la 

nota? I quants d’aquests l’han pogut millorar? 

En finalitzar la fase 1, dels 218 candidats que 

provenen del batxillerat presencial, 157 candidats 

segueixen en el procés i realitzen les proves de la fase 

2 amb l’únic objectiu de millorar la qualificació 

d’algunes de les competències. Així mateix 32 

candidats també realitzen les proves de la fase 2 amb 

l’objectiu d’obtenir el títol de batxiller. 

En finalitzar aquesta segona fase, dels 189 candidats, 

185 milloren els seus resultats. Igualment dels 32 

candidats que optaven al títol en aquesta segona 

fase, 27 assoleixen el seu objectiu.  

5. Les qualificacions al llarg dels batxillerats han 

variat respecte a les de la POB general i 

professional? 

a) Resultats a la prova oficial de batxillerat en el 

període 2015-2019 

 2015 2016 2017 2018 2019 

Candidats 

presencials 

138 155 177 141 218 

Percentatge 

d’aprovats 

99,27% 98,70% 98,87% 99,29% 98,62% 

 

 2015 2016 2017 2018 2019 

Candidats 

lliures 

12 15 8 11 15 

Percentatge 

d’aprovats 

25% 40% 12,50% 36,36% 20% 
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b) Resultats a la prova oficial de batxillerat 

professional en el període 2015-2019 

 2015 2016 2017 2018 2019 

Animació socioeducativa 

Candidats 

presencials 

14 12 9 14 21 

Percentatge 

d’aprovats 

71,43% 100% 100% 68,28% 76,19% 

Estètica, cosmètica i perfumeria 

Candidats 

presencials 

4 4 3 3 3 

Percentatge 

d’aprovats 

50% 100% 66,66% 33,33% 66,33% 

Secretariat multilingüe 

Candidats 

presencials 

9 4 6 10 6 

Percentatge 

d’aprovats 

100% 100% 83,33% 90% 100% 

Xarxes i sistemes informàtics 

Candidats 

presencials 

5 5 6 10 10 

Percentatge 

d’aprovats 

60% 100% 83,33% 90% 90% 

Activitats físiques esportives i de lleure 

Candidats 

presencials 

- 12 8 15 21 

Percentatge 

d’aprovats 

- 83,33% 72,72% 80% 61,90% 

 

TOTAL 

Batxillerat 

professional 

2015 2016 2017 2018 2019 

Candidats 

presencials 

32 37 32 52 61 

Percentatge 

d’aprovats 

75% 94,58% 85,21% 76,92% 75,40% 

 

 

 

 

 

 

 

TOTAL 

Batxillerat 

professional 

2015 2016 2017 2018 2019 

Candidats 

LLIURES 

1 7 8 3 7 

Branca 

professional 

Secretariat 

multi-

lingüe 

(6)Animaci

ó socioeduc. 

(1)Estètica, 

cosmètica i 

perfumeria 

(4)Anima

ció 

socioeduc. 

(1) Secr.  

multilingü

e 

(3) 

Activitats 

físiques, 

esportives 

i de lleure 

(2) 

Activitats 

físiques, 

esportives 

i de lleure 

(1)Estètic

a, 

cosmètica 

i 

perfumeri

a 

(2) 

Activitats 

físiques, 

esportives i 

de lleure 

(4)Animaci

ó socioeduc. 

(1)Estètica, 

cosmètica i 

perfumeria 

Percentatge 

d’aprovats 

100% 28,57% 62,50% 66,6% 75,40% 

 

6. En cas afirmatiu, quina ha estat la variació i a 

quines assignatures es detecta una desviació 

significativa? 

En el cas dels candidats presencials a la POB, no es 

detecta una variació significativa. Tot i així, cal 

remarcar l’augment del nombre de candidats, que és 

del 54,6% respecte del 2018 i del 40,6% respecte del 

2016. 

En relació amb els resultats de la POB professional, 

els darrers cinc anys, s’observa una variació en els 

resultats, probablement degut al baix nombre de 

candidats. Els resultats d’aquests candidats tenen un 

impacte molt gran en termes de percentatge 

d’aprovats. 

Igualment, en el cas dels candidats lliures a la POB i 

POB pro, la variació de resultats pot venir donada 

per dos factors. Per una banda, el nombre reduït de 

candidats. D’altra banda, cal tenir en compte el 

termini de cinc convocatòries que es dona als 

candidats lliures per obtenir el títol, combinat amb el 

fet que el candidat lliure que ja s’ha presentat a 

alguna assignatura/competència en una convocatòria 

no pot tornar a ser avaluat de la mateixa assignatura 

o competència. Alguns candidats prefereixen 

presentar-se a poques assignatures/competències i 

repartir l’acreditació al llarg de les diverses 

convocatòries. Altres hi dediquen menys temps i es 

presenten a un nombre més elevat de proves en cada 

convocatòria. 
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7. Quins han estat els criteris del ministeri titular 

de l’educació per establir els calendaris i les 

revisions de les proves de la POB1 i POB2 i quin 

ha estat el procediment per a la seva comunicació. 

Els criteris que s’han seguit a l’hora d’elaborar el 

calendari de la prova oficial de batxillerat 2019 han 

estat els següents: 

1. Vetllar perquè els alumnes disposin del màxim de 

temps lectiu. 

2. Garantir que els alumnes poden fer totes les 

proves previstes en el seu pla d’estudi personal: a 

banda de les assignatures obligatòries, cal vetllar 

perquè no hi hagi encavalcaments entre proves d’un 

mateix bloc o de blocs diferents. 

3. Donar un màxim de temps per a les correccions de 

les proves: les proves que tenen un nombre més 

elevat de candidats es planifiquen a l’inici de cada 

fase. 

4. Planificar les proves d’educació física, d’educació 

musical i de la competència de comprensió i 

expressió oral de les diferents llengües al final de 

cada fase. Per a aquestes proves, la qualificació de la 

competència és immediata i no requereix un temps 

de treball o deliberació posterior.  

5. Deixar un marge de tres dies, previ a la 

comunicació dels resultats, per analitzar i  comprovar 

la fiabilitat/exactitud dels resultats al final de cada 

fase. 

6. Deixar un marge de temps entre les diferents fases 

de la POB perquè els candidats puguin valorar si 

continuen a la fase següent o bé s’aturen en acabar la 

fase corresponent.  

7. Emetre els resultats de la segona fase de la POB 

com a màxim a mitjans de juny per tal que els 

candidats interessats a seguir els seus estudis a 

Espanya puguin tramitar les acreditacions en els 

terminis corresponents. 

La difusió del calendari de la prova oficial de 

batxillerat es va fer, en un primer moment, mitjançant 

l’avís del 27 de febrer del 2019 de la primera 

convocatòria anual de la prova oficial de batxillerat del 

sistema educatiu andorrà, publicat al BOPA núm. 25, 

del 6 de març del 2019. 

Aquesta mateixa informació es va publicar al lloc 

web del Ministeri d’Educació i Ensenyament 

Superior (www.educació.ad) i l’Escola Andorrana de 

batxillerat la va difondre al conjunt dels seus 

alumnes. 

Finalment, en acabar cadascuna de les fases i 

mitjançant un correu adreçat directament als 

candidats i a les seves famílies, es va fer referència 

novament al calendari i més concretament als 

terminis per inscriure els candidats a la fase següent 

o per poder sol·licitar una revisió de les proves. 

8. Quins han estat els criteris del ministeri 

encarregat de l’educació per establir només una 

fase de la POB professional 

La prova oficial de batxillerat professional s’ha dut a 

terme seguint el que estableix el Decret de creació 

del diploma de batxillerat professional (BOPA núm. 

60, any 24, del novembre del 2012). 

9. Quina valoració global en fa el ministeri 

encarregat de l’educació del calendari i de les 

revisions de les proves? Quines millores preveu? 

Els exàmens de la primera fase de la POB 2019 es 

van iniciar el dilluns 29 d’abril del 2019, tot i que al 

llarg del mes de març ja s’havia començat el procés 

amb la difusió dels encàrrecs de creació i producció 

que implicaven algunes competències. 

La fase 1 es va acabar el 20 de maig del 2019, 

coincidint amb la comunicació dels resultats als 

candidats. 

Les proves de la fase 2 es van iniciar el dia 28 de 

maig del 2019. 

En acabar la fase 1 els candidats havien de valorar si 

donaven per finalitzada la POB o bé seguien a la fase 

2. Aquesta decisió requeria una reflexió detallada a 

l’entorn dels resultats obtinguts en les diverses 

competències del conjunt d’assignatures.  

D’una banda, el calendari previst va deixar poc marge 

de temps per fer aquesta reflexió (quatre dies). 

Igualment, el fet de comunicar els resultats de les 

competències sense especificar els valors obtinguts en 

els criteris i indicadors d’avaluació de cadascuna va 

generar una certa inseguretat a l’hora de prendre les 

decisions oportunes. 

És per aquesta raó que del 20 al 24 de maig del 2019, 

ambdós dates incloses, es va organitzar un servei 

d’atenció i orientació als candidats al llarg de tota la 

jornada, per tal que poguessin consultar els resultats 

obtinguts en els criteris i indicadors d’avaluació de 

cadascuna de les competències i alhora plantejar 

dubtes i preguntes relacionades amb el procés de la 

POB. Aquesta atenció va estar assegurada en tot 

moment pels inspectors de l’Àrea d’Inspecció i 

Avaluació Educativa. 

Aquest servei va tenir una acceptació molt bona i va 

ser molt ben valorat tant pels candidats com pels 

inspectors. Es planteja, doncs, mantenir-lo de cara a 

noves convocatòries de la POB.  

Els resultats de la POB 2 i per a la gran majoria dels 

casos del final de la POB es van comunicar el 

divendres 17 de juny del 2019, dos dies abans de la 

data prevista en el calendari inicialment publicat. 

http://www.educació.ad/
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La POB 2019 és la primera que avalua i acredita el 

nivell de desenvolupament de  competències. Tot i 

que aquest model compleix totes les garanties 

tècniques, no es van poder anticipar amb exactitud 

els aspectes logístics relacionats amb el nombre de 

candidats que es presentarien a la fase 2, ni per tant 

el nombre de proves que s’haurien de corregir, el 

nombre de correctors o el temps necessari per 

organitzar els diferents serveis. 

De cara a la propera convocatòria, es preveu revisar 

els descriptius i els materials de suport d’algunes 

proves per limitar-ne l’extensió i optimitzar el temps 

a l’hora de fer-les i corregir-les. 

D’altra banda, estem valorant la possibilitat que els 

candidats tinguin més temps entre el moment en què 

reben els primers resultats i la seva inscripció a la 

fase següent. 

No obstant això, s’han recollit comentaris, esmenes i 

propostes de millora dels col·lectius directament 

implicats en la POB i s’està treballant en diferents 

propostes de millora de cara a la convocatòria 2020, 

que farem arribar més endavant. 

10. Pel que fa a la POB professional, s’ha previst 

modificar a curt termini la concepció de la prova? 

Es valora la necessitat de fer modificacions per tal 

d’incrementar el tant per cent d’aprovats? 

En el marc del Pla estratègic de renovació i millora 

del sistema educatiu andorrà (Permsea), es van 

iniciar els treballs de revisió i adequació del model 

d’ensenyament i d’avaluació a la formació 

professional el setembre del 2017. En aquest context, 

es va definir el model d’avaluació de les 

competències professionals vetllant per la coherència 

i el compliment de les directrius adoptades en el 

conjunt del sistema educatiu andorrà en relació amb 

l’avaluació de competències. 

Així mateix, s’ha iniciat una nova fase de treball que 

pretén concretar el nou model de prova oficial de 

batxillerat professional.  

Pel que fa a l’aplicació d’aquest nou model de prova 

oficial de batxillerat, cal tenir en compte les 

particularitats de les diferents branques de la 

formació professional, especialment pel que fa als 

aspectes curriculars, la definició d’indicadors 

d’avaluació i els descriptius de les proves. Igualment, 

cal preveure el procés de formació dels docents i les 

orientacions que s’han de facilitar als alumnes al 

llarg del seu procés formatiu.  

Aquest darrer punt és especialment important si 

volem que els alumnes obtinguin millors resultats en 

el desenvolupament de les seves competències.  

De fet, es considera que el model d’avaluació pot ser 

un element de canvi i de millora en el conjunt del 

procés d’ensenyament i aprenentatge dels alumnes 

(clarificació dels referents/expectatives, garantia de 

progressió de les competències,  incorporació de 

processos de metacognició...), i per consegüent es 

podrien obtenir millors resultats en el moment de 

l’avaluació final i de l’acreditació. 

Sant Julià de Lòria, 4 d’octubre del 2019 

Ester Vilarrubla Escales  

Ministra d’Educació i Ensenyament Superior 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Roger Padreny Carmona, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 23 d’agost del 

2019, relatives al bàtxelor d’infermeria ofert per la 

Universitat d’Andorra, i publicades en el Butlletí 

del Consell General número 54/2019, de data 4 de 

setembre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 8 d’octubre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Ministeri d’Educació i Ensenyament 

Superior  

Preguntes amb resposta escrita del 

Govern (Reg. núm. 726) 

Preguntes amb resposta escrita del Govern 

presentades pel M. I. Sr. Roger Padreny Carmona, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, relatives al bàtxelor d’infermeria 

ofert per la Universitat d’Andorra 

Es demana: 

1. El bàtxelor permet la seva convalidació i 

reconeixement directe del títol a l’estranger, en 

especial als nostres països veïns (França i 

Espanya)? 

Des de l’any 2003, Andorra és part del Procés de 

Bolonya i l’any 2007 va entrar en vigor el Conveni 

sobre el reconeixement de les qualificacions relatives 

a l'ensenyament superior a la regió europea, fet a 

Lisboa l'11 d'abril de 1997, fet que suposa que les 

titulacions oficials andorranes d’ensenyament 

superior es reconeixen acadèmicament en els països 
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que en són part, entre els quals hi ha França, 

Espanya i Portugal. 

Pel que fa referència a la convalidació, és un procés 

que reconeix acadèmicament els crèdits o 

assignatures cursades en una institució 

d’ensenyament superior en una altra institució 

d’ensenyament superior amb l’objectiu de continuar 

els estudis. Per tant, és un procés acadèmic en el 

qual intervenen les institucions d’ensenyament 

superior i no els organismes encarregats del 

reconeixement de titulacions finalitzades. En aquest 

sentit, vist que Andorra és part de l’Espai Europeu 

d’Ensenyament Superior i del Conveni de Lisboa 

esmentat, els crèdits cursats en institucions 

d’ensenyament superior andorranes són susceptibles 

de ser convalidats en altres institucions 

d’ensenyament superior estrangeres. 

2. En aquells països en els quals no es pugui 

convalidar, per quina raó? 

Pel que fa al procés de convalidació de crèdits o 

assignatures, no hi hauria d’haver cap dificultat en 

ser Andorra part del Procés de Bolonya i del 

Conveni de Lisboa. En el cas del reconeixement 

acadèmic de la titulació de bàtxelor en infermeria, 

s’apliquen tant els principis del Procés de Bolonya 

com el Conveni sobre el reconeixement de les 

qualificacions relatives a l'ensenyament superior a la 

regió europea, fet a Lisboa l'11 d'abril de 1997, fet 

que implica que totes les titulacions d’ensenyament 

superior andorranes es reconeixen acadèmicament. 

La infermeria és una professió regulada, per la qual 

cosa es requereix obtenir el reconeixement 

professional per a l’exercici de l’activitat. El bàtxelor 

en infermeria a Espanya s’homologa a la titulació de 

grado en infermeria, fet que li acorda els mateixos 

drets que a la titulació espanyola. A França el 

bàtxelor en infermeria és una titulació que està 

inscrita al Code de la Santé i, per tant, no requereix 

cap tràmit per a l’exercici professional. 

Pel que fa als altres països de l’entorn europeu, la 

infermeria és una de les professions que tracta la 

Directiva europea 2005/36/EC del Parlament 

Europeu i del Consell, del 7 de setembre del 2005, en 

matèria de reconeixement de professions titulades, 

que preveu que les titulacions incorporades es 

reconeguin automàticament entre els països part. El 

dret d’exercici a titulacions emeses per països fora 

d’aquest espai es regula per normativa nacional. 

Per tant, vist que a Andorra no li és aplicable la 

directiva europea esmentada, un titulat en 

infermeria que sol·licités l’exercici en un país 

europeu altre que França o Espanya hauria de 

complir la normativa nacional de reconeixement 

professional pròpia del país on se sol·licités l’exercici.  

3. Existeix algun conveni entre la UdA i el SAAS 

perquè els estudiants que hagin obtingut el grau 

d’infermeria puguin fer pràctiques d’infermer al 

país?  

Efectivament, hi ha un conveni de col·laboració, 

signat el maig del 2002, entre l’Escola d’Infermeria i 

el Servei Andorrà d’Atenció Sanitària. 

Posteriorment, en data 7 de juny del 2007, es va 

signar un acord de col·laboració, aquest cop entre la 

Universitat d’Andorra i el SAAS, per ampliar i 

unificar el marc de relacions i acords existents amb 

les escoles de l’UdA. 

El conveni, que es va pactar per a cinc anys, 

tàcitament renovable, acorda en el punt 3.4. 

“facilitar i prioritzar la realització d’estades 

formatives i de projectes de final de carrera 

d’estudiants de la Universitat d’Andorra al Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària”. 

4. En cas afirmatiu, aquestes practiques poden 

permetre consolidar una plaça/lloc de treball pel 

graduat que les realitza?  

La relació que s’estableix entre l’estudiant i el Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària és de caràcter 

estrictament acadèmic i en cap cas no implica 

l’existència d’una relació laboral. Ara bé, la 

realització de pràctiques per part de l’alumne és la 

seva carta de presentació al món laboral i permet 

donar-lo a conèixer en aquest entorn. 

No obstant això, el juliol del 2018 el SAAS es va 

posar en contacte amb l’UdA per tal de reclutar 

titulats davant la necessitat de contractar 

professionals. L’UdA va contactar amb els titulats 

per demanar-los el seu consentiment per passar les 

seves dades al SAAS. 

5. Existeix algun conveni entre l’UdA i una entitat 

pública/privada estrangera perquè els graduats 

puguin fer pràctiques d’infermers al país? 

La Universitat d’Andorra té convenis amb entitats 

públiques i privades d’Andorra i de l’estranger que 

permeten als estudiants del bàtxelor en infermeria 

fer estades formatives clíniques en institucions. 

Les entitats, tant nacionals com internacionals, amb 

les quals actualment hi ha un conveni són les 

següents: 

ESPANYA 

Catalunya 

- Institut Català de la Salut 

• Hospital Universitari Germans Tries i Pujol, 

Badalona 

• Hospital Universitari de Bellvitge, Barcelona 

• Hospital Universitari Arnau de Vilanova, Lleida 



8 Butlletí del Consell General  –  núm. 64/2019  –  Casa de la Vall, 9 d’octubre del 2019 

• Centres d’atenció primària Lleida Nord i Alt 

Pirineu 

• Centres d’atenció primària, Lleida 

• Centres d’atenció primària Àrea Metropolitana 

Sud 

- Gestió de Serveis Sanitaris: 

• Hospital Universitari Santa Maria 

• Centre d’Atenció Primària Alpicat 

- Residència Domus Vi, Lleida 

- Fundació Sant Hospital de la Seu d’Urgell 

• Fundació Sant Hospital 

• Centre sociosanitari Fundació Sant Hospital 

- Hospital Comarcal del Pallars, Tremp 

- Fundació Hospital de Puigcerdà 

• Centre sociosanitari de Puigcerdà 

• Centre d’Atenció Primària, Puigcerdà 

- Hospital de Cerdanya, Puigcerdà / Hôpital de 

Cerdagne 

- Fundació Pere Mata, Terres de l’Ebre 

- Centre Fòrum (Consorci Mar Parc de Salut de 

Barcelona) 

- Grupo Quirón Salud 

• Centro Médico Teknon, Barcelona 

• Hospital Universitari General de Catalunya 

• Hospital Quirón Salud del Vallès 

- Hospital Sant Joan de Déu, Barcelona 

- Mútua Terrassa 

• Hospital Universitari Mútua Terrassa 

• Àrea Bàsica de Salut 

- Hospital de Sant Joan de Déu, Martorell 

- Fundació Althaia, Xarxa Assistencial Universitària 

de Manresa 

- CASAP - Consorci Castelldefels Agents Salut 

- Badalona Serveis Assistencials 

- Sant Joan de Déu Terres de Lleida 

- Universitat de Vic - Universitat Central de 

Catalunya 

- Fundació Institut Guttmann 

País Basc 

- Fundación Matia: Centro Lamourouse 

- Fundación Matia: Centro Ricardo Bermingham 

Navarra 

- Universidad Pública de Navarra 

Galícia: 

- Complexo Hospitalario Universitario A Coruña, 

Galicia 

FRANÇA 

Centre Hospitalier Universitaire de Toulouse 

Centre Hospitalier de Perpignan 

CHIVA (Centre Hospitalier Intercommunal des 

Vallées de l'Ariège) 

Clinique Soleil Cerdan - Sensevia, Osseja 

Centre EHPAD Arles, Arles 

Centre Hospitalier du Pays d’Olmes, Lavelanet 

Clinique du Souffle La Solane, Osseja 

PORTUGAL 

Hospital Geral de Santo António, Porto 

PRINCIPAT DE MÒNACO 

Centre Hospitalier Princesse Grace  

6. Quina és la quantitat total d’estudiants que han 

realitzat el bàtxelor d’infermeria de l’UdA, que 

actualment estan treballant com a infermers en el 

sector sanitari i sociosanitari del país, després d’un 

any d’haver acabat els estudis, en el període dels 

últims 5 anys?  

Al Registre Oficial de Títols d’Ensenyament 

Superior consten 258 titulats amb titulacions de 

primer cicle en infermeria, dels quals 103 s’han 

titulat en aquests darrers cinc anys. 

Actualment treballen com a infermers o infermeres 

al Servei Andorrà d’Atenció Sanitària 26 estudiants 

que han fet el bàtxelor en els darrers cinc anys, i han 

estat contractats en un termini inferior a un any 

després d’acabar els estudis. Tres estudiants més van 

ser contractats en un període superior a l’any després 

d’acabar els estudis.  

En aquest sentit, hi ha setze titulats del bàtxelor en 

infermeria que exerceixen en altres centres no 

SAAS. 

7. Quina és la ràtio total d’estudiants amb el 

bàtxelor d’infermeria de l’UdA que està treballant 

com a infermer en el sector sanitari i sociosanitari 

després d’un any d’haver acabat els estudis, en el 

període dels últims 5 anys? 

En els darrers cinc anys s’han titulat en el bàtxelor 

d’infermeria 103 persones, de les quals 42 han estat 

contractades després d’un any d’haver acabat els 

estudis. 
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8. Té coneixement el Ministeri d’Educació i 

Ensenyament Superior d’alguna queixa de cara 

haver obtingut dificultats en la inserció laboral 

dels estudiants d’infermeria de la UdA, a 

Andorra? I a l’estranger? 

El Ministeri d’Educació i Ensenyament Superior no 

ha rebut cap queixa de titulats en infermeria 

residents a Andorra relativa a la inserció laboral. No 

obstant això, sí que ha rebut algunes queixes de 

titulats no residents que van expressar la dificultat 

d’accedir al mercat laboral andorrà si no es resideix 

al país. 

Pel que fa a altres països, el Ministeri d’Educació i 

Ensenyament Superior no ha rebut cap queixa 

relativa a dificultats en els processos d’inserció 

laboral, a excepció d’una persona que volia treballar 

al Regne Unit i se li requeria l’acreditació d’un nivell 

d’anglès. Aquest requeriment no feia referència al 

títol de bàtxelor en infermeria, sinó a altres tipus de 

requeriments. 

9. Té coneixement el Ministeri d’Educació i 

Ensenyament Superior d’algun canvi normatiu a 

Espanya que perjudiqui la inserció laboral dels 

estudiants d’infermeria de l’UdA, en aquest país? 

El Ministeri d’Educació i Ensenyament Superior no 

és coneixedor de cap canvi normatiu a Espanya que 

hagi perjudicat la inserció laboral dels estudiants 

d’infermeria. Els titulats andorrans en infermeria han 

de tramitar l’homologació de la seva titulació a 

Espanya prèviament a la seva inserció laboral. 

Aquest tràmit sempre ha estat necessari. 

10. Quants estudiants que hagin obtingut el títol 

de bàtxelor d’infermeria de l’UdA, han passat els 

edictes publicats al BOPA l’any 2019 referents a 

la places d’infermer ofertes? 

Els edictes publicats al BOPA l’any 2019 han estat 

els següents: 

  Edicte al BOPA núm. 29, del 27 de febrer del 2019: 

15 places d’infermeria adscrites a la Direcció 

d’Infermeria. Normalització 

°  Nombre de places per cobrir: 15 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 49 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 32 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballen al 

SAAS: 27 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 

10 

°  Nombre de nomenats/ades titulats a altres 

universitats estrangeres: 5 

  Edicte al BOPA núm. 29, del 27 de febrer del 2019: 

2 places d’infermeria adscrites a la Direcció Assistencial 

del CSS El Cedre. Normalització 

°  Nombre de places per cobrir: 2 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 11 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 9 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballaven 

al SAAS: 6 i 1 d’excedència; total:7 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 1 

°  Nombre de nomenats/ades titulats en altres 

universitats estrangeres: 1 

  Edicte al BOPA núm. 36, del 17 d’abril del 2019: 2 

places d’infermeria adscrites a la Direcció Assistencial 

del CSS El Cedre. Normalització 

°  Nombre de places per cobrir: 2 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 9 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 7 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballen al 

SAAS: 6 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 2 

°  Nombre nomenats/ades titulats en altres 

universitats estrangeres: 0 

  Edicte al BOPA núm. 36, del 17 d’abril del 2019: 2 

places d’infermeria adscrites a la Direcció d’Infermeria. 

Normalització 

°  Nombre de places per cobrir: 2 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 19 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 11 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballen al 

SAAS: 10 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 2 

°  Nombre nomenats/ades en altres universitats 

estrangeres: 0 

  Edicte al BOPA núm. 37, del 24 d’abril del 2019: 1 

plaça d’infermeria adscrita a la Direcció d’Infermeria. 

Normalització 

°  Nombre de places per cobrir: 1 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 13 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 7 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballen al 

SAAS: 6 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 1 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades  en altres 

universitats estrangeres: 0 
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  Edicte al BOPA núm. 48, del 29 de maig del 2019: 1 

plaça d’infermeria adscrita a la Direcció d’Infermeria de 

nova creació per al Servei d’Urgències.  

°  Nombre de places per cobrir: 1 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 9 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 4 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballen al 

SAAS: 4 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 1 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades en altres 

universitats estrangeres: 0 

  Edicte al BOPA núm. 48, del 29 de maig del 2019: 1 

plaça d’infermeria adscrita a la Direcció d’Infermeria de 

nova creació per Atenció Primària.  

°  Nombre de places per cobrir: 1 

°  Nombre de candidats/ates presentats/ades: 11 

°  Nombre de titulats/ades a la Universitat 

d’Andorra: 8 

°  Nombre de titulats/ades a l’UdA, que treballen al 

SAAS: 8 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades a l’UdA: 1 

°  Nombre de nomenats/ades titulats/ades en altres 

universitats estrangeres: 0 

Sant Julià de Lòria, 3 d’octubre del 2019 

Ester Vilarrubla Escales  

Ministra d’Educació i Ensenyament Superior 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 25 de juliol del 

2019, relatives al projecte de creació d’una unitat 

de radioteràpia a Andorra, i publicades en el 

Butlletí del Consell General número 51/2019, de 

data 30 de juliol. 

La documentació complementària d’aquesta resposta 

es troba a la disposició dels consellers generals en els 

serveis de la secretaria del M. I. Consell General. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 9 d’octubre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndic General 

Ministeri de Salut  

Preguntes amb resposta escrita del 

Govern (Reg. núm. 0681) 

Preguntes amb resposta escrita del Govern 

relatives al projecte de creació d’una unitat de 

radioteràpia a Andorra, formulada per la M. I. 

Sra. Rosa Gili Casals, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata.  

Es demana: 

1. Qui feia part de la comissió de treball que va 

definir el model i preparar el concurs d’idees? 

- Per part del Ministeri de Salut en van formar part 

el Sr. Joan Leon, la Dra. Odile Sarroca i la Sra. 

Cristina Santarrosa. 

- Per part del SAAS en va formar part el Dr. Josep 

Maria Piqué. 

- Per part de la CASS en va formar part el Dr. Ignasi 

Arbusà. 

- Per part del Ministeri d’Economia, Competitivitat i 

Innovació en va formar part la Sra. Neus Soriano. 

- Per part d’ACTUA en van formar part la Sra. Sara 

Muñoz, la Sra. Gemma Arribas i el Dr. Josep Maria 

Payà. 

2. Quins estudis va fer aquesta comissió? A quines 

conclusions va arribar (adjuntar, si és el cas, els 

informes realitzats per la mateixa)? 

L’equip de treball per redactar el plec de bases de la 

licitació d’un servei integral públic d’oncologia 

d’Andorra es va reunir en diverses ocasions el segon 

semestre del 2017. En les diferents sessions de treball 

es van tractar els aspectes següents: 

- Principals aspectes del funcionament de 

l’assistència sanitària actual a aquests malalts i 

reflexió sobre les dades d’activitat i despesa pel que 

fa als malalts oncològics. 

- Les necessitats detectades pel que fa al diagnòstic i 

al tractament dels malalts oncològics a Andorra, 

quant a diagnòstic, prestacions assistencials o 

tractaments relacionats amb l’oncologia mèdica i la 

radioteràpia, i també pel que fa al suport i als serveis 

d’assessoria d’altres centres experts que podrien 

complementar, encara més, les actuacions que ja es 

duen a terme al país. 

- Les diferents modalitats o escenaris per donar 

resposta a la creació d’un servei integral d’oncologia. 

- La necessitat d’encomanar un estudi d’experts que 

establís els aspectes tècnics que havia de tenir 

l’equipament de radioteràpia. 

S’adjunten els documents de treball que van servir 

per dinamitzar la discussió dels diferents aspectes, i 
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que en cap cas no tenen el caràcter de document de 

conclusions de l’equip (vegeu els annexos 1, 2  i 3). 

Com a resultat dels avenços fets per l’equip de treball 

i el seu mandat, el mes de novembre del 2019 el 

Govern va aprovar la contractació dels serveis de 

consultoria tècnica per a l’assessorament en relació 

amb la creació d’una unitat de radioteràpia a 

Andorra a l’empresa Institut Català d’Oncologia 

(ICO) (vegeu els annexos 4 i 5). 

3.  Quin estudi cost-eficiència ha fet el Govern en 

relació al nou servei de radioteràpia? 

L’estimació de costos de l’estudi Assessorament en 

relació a la creació d’una unitat de radioteràpia a 

Andorra, redactat per l’ICO, indica una inversió 

inicial d’aproximadament cinc milions d’euros i unes 

despeses de funcionament d’un milió d’euros anuals. 

El mateix treball conclou que el cost per pacient 

seria força més elevat que l’habitual, ja que el 

nombre de pacients estimat per a Andorra és d’una 

centena quan el nombre de pacients òptim és de 

300-400. 

De fet, la ràtio de població aconsellada per instal·lar 

un accelerador lineal que mostra la bibliografia és 

d’un accelerador per cada 183.000 habitants en 

països de renda alta, i Andorra té una població 

notablement inferior. En les sessions de treball de 

l’equip per redactar els plecs es va explorar la 

possibilitat d’ampliar el nombre de tractaments amb 

la població de l’Alt Urgell, però aquesta opció va ser 

refusada perquè el nombre de possibles pacients amb 

què s’incrementaria el nombre seria mínim 

(aproximadament 25) i, encara més important, el 

sistema sanitari de Catalunya ja té una 

sobreimplantació d’aparells de radioteràpia i per tant 

difícilment s’arribaria a un conveni de col·laboració 

en aquest sentit. Les conclusions de l’estudi Valoració 

tècnica i recomanacions dels diferents escenaris de 

desenvolupament d’un servei integral d’oncologia a 

Andorra, elaborat per Antares Consulting (annex 7), 

també apunten aquest aspecte. 

El Govern aposta per oferir els millors i més 

capdavanters serveis per als malalts oncològics per 

facilitar la màxima qualitat de vida i per assegurar els 

millors resultats amb la màxima seguretat. L’aspecte 

econòmic en cap cas no ha d’alterar aquesta aposta 

decidida. Són altres els aspectes que han de guiar la 

decisió del Govern, principalment l’evolució dels 

tractaments i de les tècniques, la dificultat per 

atreure professionals d’excel·lència donat el baix 

volum d’activitat i la necessària garantia de qualitat i 

seguretat per al pacient. 

4. Es preveia arribar a acords de col·laboració amb 

els altres centres hospitalaris estrangers o bé amb 

entitats privades? Si és així, amb quines? 

En les sessions de treball de l’equip de redacció dels 

plecs es va discutir àmpliament sobre les possibilitats 

d’acord amb el soci extern que havia de 

complementar el servei d’oncologia del SAAS. Es 

tractaria de complementar el servei del SAAS amb 

prestacions de serveis i amb un suport transversal per 

donar la millor qualitat en l’atenció integrada al 

malalt oncològic.  

Es va decidir que la millor fórmula era una redacció 

dels plecs molt oberta que permetés la màxima 

concurrència, sense dirigir la proposta cap a la 

col·laboració pública o privada, donat que ambdós 

podien tenir avantatges i desavantatges segons com 

es plantegessin altres aspectes del contracte que 

havia de materialitzar l’acord de gestió. 

5. Quina tècnica es preveia instal·lar? 

L’estudi Assessorament en relació a la creació d’una 

unitat de radioteràpia a Andorra, redactat per l’ICO, 

recomana per a la unitat de radioteràpia d’Andorra 

un accelerador lineal multienergètic amb dos o tres 

feixos de fotons, típicament de 6, 10 i 15 MV, 

diversos feixos d'electrons, col·limadors multifulles 

de 5 mm o menys a l’isocentre, dispositiu electrònic 

d’imatge portal de megavoltatge, sistema d'imatge 

2D i 3D de kilovoltatge, taxes de dosis altes en feixos 

sense filtre per fotons, dispositius per sincronitzar la 

irradiació amb la respiració i capacitat d'administrar 

tècniques de radioteràpia d’intensitat modulada amb 

camps estàtics (IMRT) i volumètrica (VMAT). 

Aquesta tècnica permetria el tractament de la 

majoria dels casos exceptuant tractaments més 

complexos com poden ser la radiocirurgia 

intracranial, la radioteràpia estereotàxica de pulmó, 

de fetge o a pacients oligometastàtics, els 

tractaments de braquiteràpia i la radioteràpia 

intraoperatòria. 

6. Quina formació i/o experiència ha de tenir el 

personal mèdic i tècnic que l’han d’utilitzar? 

L’estudi Assessorament en relació a la creació d’una 

unitat de radioteràpia a Andorra, redactat per l’ICO, 

indica que el personal que hauria de treballar a la 

unitat de radioteràpia hauria de disposar de les 

titulacions següents:  

- Els facultatius haurien de tenir les especialitats 

d’oncologia radioteràpica i de radiofísica hospitalària, 

o els seus equivalents en altres països.  

- Els tècnics superiors en radioteràpia i dosimetria 

haurien d’estar en possessió del títol de formació 

professional de tècnic superior en radioteràpia i 

dosimetria o equivalent.  
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7. Quines tècniques a nivell de radioteràpia o 

tractaments globals contra el càncer són les més 

avantguardistes en aquests moments? 

Els avenços en els tractaments contra el càncer són 

continus i innombrables. Els tractaments 

farmacològics contra el càncer van encaminats als 

tractaments personalitzats basats en estudis genètics 

i de resultats de la biologia molecular. 

Pel que fa a la radioteràpia, s’estan fent grans 

avenços en aquesta tècnica i els nostres països veïns 

ja comencen a utilitzar màquines que permeten la 

concentració de sessions, fet que ha de contribuir a 

minimitzar el nombre de desplaçaments. Un exemple 

molt clar és en el tractament del càncer de pròstata, 

que passarà de trenta sessions a cinc sessions en una 

setmana. Cal remarcar també l’evolució de la 

protonteràpia, una tècnica que ara només permet 

tractar el 5% dels casos però que continua avançant 

i s’espera que en breu s’ampliïn notablement les 

seves indicacions de tractament. L’accés a aquesta 

tècnica serà, en un temps molt breu, una realitat als 

nostres països veïns. 

Un altre punt a destacar és l’organització dels 

recursos per tractar aquests malalts, que està 

evolucionant cap a models en xarxa amb centres de 

referència i la tendència a establir els recursos 

necessaris que permetin el correcte suport i 

acompanyament als pacients i familiars (suport 

psicològic, dietètic, etc.). 

8. Quin és el cost estimat del projecte i de les 

obres necessàries per a la construcció de la unitat? 

En quin estat es troba el procés d’adjudicació dels 

treballs, si és que aquest s’ha iniciat? 

L’estudi Assessorament en relació a la creació d’una 

unitat de radioteràpia a Andorra, redactat per l’ICO, 

en l’apartat d’estimació de costos presenta una 

inversió orientativa de 2.000.000 d’euros per a l’obra 

de la unitat de radioteràpia, que inclou el búnquer, 

la resta del servei, amb adaptació de la sala del TAC, 

el mobiliari, l’equipament de les consultes i els llocs 

de treball informàtics. 

Amb referència al procés d’adjudicació dels treballs, 

cal indicar que a la tardor del 2018 el Govern va 

acordar adjudicar als arquitectes Srs. Gerard Veciana 

i Lluís Ginjaume la redacció del projecte constructiu 

i la direcció facultativa de l'obra de construcció 

d'una unitat de radioteràpia. Segons aquests treballs, 

i especificant que avui encara no es disposa d'un 

projecte suficientment desenvolupat per poder 

precisar amb més detall les magnituds econòmiques, 

el cost estimat inicialment de la construcció de la 

unitat de radioteràpia seria d’1.000.000 d’euros, i el 

cost estimat inicialment dels honoraris d'arquitectura 

que inclouen la redacció del projecte constructiu i la 

direcció facultativa de l'obra, de 80.000 euros.  

9. Quin espai es necessita per instal·lar aquesta 

maquinària? 

Segons el que reflecteixen els primers plànols de 

l’avantprojecte de la unitat de radioteràpia (vegeu 

l’annex 6), es necessita una superfície construïda 

d’entre 550 i 600 m
2
.  

L’espai específic per a la unitat de tractament és 

d’aproximadament 150 m
2
. 

10. Quin és el cost d’aquesta maquinària? 

L’estudi Assessorament en relació a la creació d’una 

unitat de radioteràpia a Andorra, redactat per l’ICO, 

recomana per a la unitat d’Andorra un accelerador 

lineal amb els requisits exposats anteriorment i 

estima que aquesta maquinària té un cost de 2,5 

milions d’euros. 

11. S’han contractat assessoraments per tirar 

endavant el projecte? Si és així, quin ha estat el 

seu cost? 

Els assessoraments contractats en relació amb el 

servei integral d’oncologia i la despesa de Govern 

són els següents: 

Concepte Despesa 

Assessorament en relació amb la creació d’una unitat 

de radioteràpia - estudi ICO 

6.232,38 € 

Valoració tècnica i recomanacions dels diferents 

escenaris de desenvolupament d’un servei integral 

d’oncologia a Andorra - estudi Antares Consulting 

16.929,00 € 

Premis del concurs d'idees per seleccionar els 

arquitectes que desenvoluparien el projecte Unitat 

radioteràpia 

8.000,00 € 

Certificació dels primers treballs de redacció de 

l'avantprojecte de la unitat de radioteràpia 

15.175,42 € 

Total 46.336,80 € 

12. Quin encàrrec es va fer a la Consultora 

Antares? 

El treball que es va licitar tenia els objectius 

següents: 

- Fer una valoració tècnica i independent sobre la 

viabilitat dels quatre escenaris plantejats per l’equip 

de treball creat pel Govern per redactar el plec de 

bases de la licitació d’un servei integral públic 

d’oncologia d’Andorra. 

- Proposar l’escenari o escenaris més pertinents. 

- Identificar els requisits per a la posada en 

funcionament per configurar les bases d’un futur 

concurs sobre el servei d’oncologia integral. 
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13. Quines han sigut les seves conclusions? 

Les conclusions de l’estudi Valoració tècnica i 

recomanacions dels diferents escenaris de 

desenvolupament d’un servei integral d’oncologia a 

Andorra (annex 7) són principalment les següents: 

- Recomana aliances estratègiques per completar 

l’oferta de prestacions (diagnòstic, segona opinió, 

inclusió en assaigs clínics innovadors, referència als 

casos poc freqüents) i el suport per als professionals 

(protocol·lització, formació, participació en la 

recerca, comitès de tumors, interconsulta presencial 

o en línia, avaluació de qualitat...). 

- Proposa un model liderat pel SAAS i presenta dos 

alternatives: a) Integrar el SAAS dins d’una xarxa 

pública de càncer amb un hospital universitari; o b) 

Desenvolupar un model de col·laboració 

publicoprivat, liderat pel SAAS i amb un operador 

privat a Andorra que completi l’oferta actual. 

- Posa de manifest que un servei de radioteràpia a 

Andorra tindrà un impacte en forma d’increment del 

cost per a les arques públiques i conclou que seria bo 

que fos el mateix operador. Proposa quatre opcions 

per al finançament: 

 Assumit pels pressupostos generals del Govern, 

mitjançant una compra d’equipament i licitació 

d’obra. 

 Gestionat amb el proveïdor de l’equipament 

mitjançant una compra pública amb un acord de 

lísing, rènting o cost total de propietat (total cost of 

ownership), i per tant diferir dins dels pressupostos 

generals el cost de la inversió durant la vida útil de 

l’equipament. 

 Inversió assumida per l’operador, i que l’operador 

recuperés l’import de la inversió a través de la tarifa 

per la prestació del servei (poc probable). 

 Mecenatge total o parcial de la inversió. 

Aconsella que en el cas d’anar al model de 

col·laboració publicoprivat, la inversió en 

radioteràpia hauria de ser o bé inversió estrangera o 

lísing per part de l’operador estranger, i si el model 

fos integrar el SAAS en una xarxa pública la inversió 

seria compra pública o mecenes. 

- Proposa que els serveis aportats per la institució 

externa siguin: 

 Serveis assistencials: servei de consulta de segona 

opinió, consell genètic, centre de referència i comitè 

de tumors. 

 Serveis de suport al procés de diagnòstic i 

tractament: radiologia intervencionista, biologia 

molecular, genètica i anatomia patològica.  

 Serveis de suport al desenvolupament dels 

professionals: formació, estades, sessions, participació 

en congressos. 

 Recerca, desenvolupament i docència: assaigs 

clínics i participació en activitats de recerca. 

14. Fins al moment, quina ha estat la despesa de 

Govern i del SAAS en aquest projecte (desglossar 

en funció de quin dels dos organismes l’ha 

realitzat i els diferents conceptes)? 

Vegeu la resposta a l’apartat 11. 

15. Quins elements nous justifiquen ara el canvi 

de rumb anunciat des del Govern actual? 

El Govern aposta per oferir els millors i més 

capdavanters serveis als malalts oncològics per 

facilitar-los la màxima qualitat de vida, garantir la 

màxima qualitat i seguretat del tractament i 

assegurar els millors resultats. En aquest context és 

necessari reflexionar sobre les tendències i les 

darreres evolucions dels tractaments i de les 

tècniques i analitzar la necessitat de garantir la 

màxima qualitat i seguretat per al pacient en una 

tècnica tan exigent com la radioteràpia.  

Pel que fa a l’evolució, és vital reflexionar sobre la 

tendència imminent, gràcies a l’evolució de la 

radioteràpia, de fer realitat la concentració de les 

sessions. Això té una doble visió:  

- En el cas que s’opti per no fer la radioteràpia al país 

i continuar derivant als països veïns, el nombre de 

desplaçaments per pacient es reduirà notablement.  

- En el cas que s’opti per tenir la unitat a Andorra, 

l’ocupació de la màquina encara baixarà més i per 

tant dificultarà més l’atracció dels professionals i la 

garantia de qualitat i seguretat. 

Pel que fa a la necessitat de garantir la màxima 

qualitat i seguretat per al pacient, és important tenir 

en compte la dificultat per atreure professionals 

d’excel·lència i amb l’experiència necessària 

(radioterapeuta i radiofísic amb presència física) que 

treballin a la unitat d’Andorra quan pel volum 

d’activitat es preveu un funcionament inferior a 2,5 

hores al dia si s’estimen 20 sessions per tractament i 

una centena de pacients. A més, i segons els avenços 

anunciats al punt anterior, aquest temps d’utilització 

es podria acabar reduint molt significativament.  

Per altra banda, cal tenir en compte els avenços 

imparables en els tractaments de la malaltia 

oncològica en el camp de la medicina personalitzada 

i també el desenvolupament de noves tècniques com 

la protonteràpia (que ja s’instal·len als països veïns), 

que sens dubte ha de ser el tractament d’excel·lència 

en un elevat nombre d’indicacions dels tractaments 

que ara són de radioteràpia en els pròxims anys per 

la seva precisió molt superior. 

No obstant tot plegat, aquests elements sobrevinguts 

no comporten que s’hagi descartat la implantació de 

la radioteràpia a Andorra sinó simplement que 
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caldrà fer una anàlisi més acurada i pausada al 

respecte abans de prendre la decisió definitiva. 

16. No s’havien previst anteriorment aquests 

elements? 

El fet de definir el model del servei integral d’atenció 

oncològica d’Andorra i específicament prendre la 

decisió en relació amb una unitat de radioteràpia a 

Andorra és d’elevada complexitat i supera en molts 

aspectes el coneixement dels experts andorrans. Per 

aquesta raó el Govern s’ha volgut dotar del màxim 

criteri especialitzat encarregant, en un primer 

moment, assessoraments a experts que aportessin el 

coneixement teòric necessari i les diferents opcions 

que hi ha per articular el servei desitjat en la realitat 

del nostre país.  

Posteriorment el Govern, en la seva aposta de crear 

un servei integral d’oncologia d’excel·lència, ha 

contactat amb un dels màxims exponents en 

radioteràpia i protonteràpia, que estant aportant 

altres elements que s’han de tenir en compte, i que 

es detallen en la resposta anterior. 

17. Què preveu fer el Govern ara en relació a la 

futura implantació d’un servei de radioteràpia al 

país? 

El Govern aposta amb convicció, com no pot ser 

d’una altra forma, per oferir els millors i més 

capdavanters serveis per als malalts oncològics del 

país per facilitar-los la màxima qualitat de vida i per 

assegurar els millors resultats.  

En aquest sentit el plantejament del Govern, sense 

perjudici de la decisió que s’acabi adoptant sobre la 

implantació eventual de la radioteràpia a Andorra, 

té previst: 

- Un servei d’acompanyament d’excel·lència als 

malalts que han de desplaçar-se als països veïns per 

fer radioteràpia.  

- Fer un acord de col·laboració amb una entitat 

d’excel·lència i elevat prestigi per tal d’articular les 

fórmules necessàries per: 

 Accedir als tractaments més avançats com són la 

radioteràpia d’última generació, que permet la 

concentració de sessions i per tant redueix el nombre 

de desplaçaments del malalt. 

 Accedir a les tècniques més avançades: 

protonteràpia. 

 Millorar i adequar les indicacions de radioteràpia 

que es fan aportant encara més expertesa en el 

comitè de tumors del nostre hospital. 

 Millorar el nostre accés a models en xarxa per al 

tractament oncològic. 

 Garantir un suport estratègic que ens permeti 

prendre les decisions més informades en relació amb 

el desenvolupament tecnològic del Principat pel que 

fa al tractament de l’oncologia. 

Andorra la Vella, 4 d’octubre del 2019 

Joan Martinez Benazet  

Ministre de Salut 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 5 de juliol del 

2019, relatives al seguiment de l’evolució de BPA-

Vall Banc, i publicades en el Butlletí del Consell 

General número 48/2019, de data 10 de juliol. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 8 d’octubre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Agència Estatal de Resolució 

d’Entitats Bancàries (AREB)  

Resposta escrita a les preguntes  

(Reg. núm. 0615) 

Resposta escrita de l’Agència Estatal de 

Resolució d’Entitats Bancàries (AREB) a 

les preguntes sota la referència número 

0615, formulades pel M. I. Sr. Joaquim 

Miró Castillo, conseller general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, en relació al 

seguiment de l’evolució de BPA-VALL 

BANC. 

A títol preliminar, fent referència a la finalitat que 

esmenta el M.I. Conseller General per a fi de conèixer 

l’evolució de l’”entitat pública BPA”, convé recordar 

que BPA no és una entitat pública, pels motius que a 

continuació s’exposen: 

En mèrits de la Resolució del 21 d’abril del 2016 del 

Consell d’Administració de la AREB, publicada al 

Butlletí Oficial del Principat d’Andorra el mateix dia 

amb el número 25 any 2016, per la qual s'adoptaren 

diferents instruments de resolució relatius a l’entitat 

bancària BANCA PRIVADA D’ANDORRA, SAU 

(B.P.A., SAU) -d’ara endavant, BPA-, va subscriure i 

desemborsar en la seva totalitat les noves accions 

emeses representatives del CENT PER CENT (100%) 
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del capital social de BPA, tot això a l’empara de la 

Llei 8/2015, de mesures urgents per implantar 

mecanismes de reestructuració i resolució d’entitats 

bancàries -d’ara endavant, la Llei 8/2015-, i en 

particular, de la lletra e) del seu article 52 i de la lletra 

h), apartat 1 del seu article 41. 

No obstant això, BPA no ha esdevingut una “entitat 

pública”, doncs, no es modifica la naturalesa privada 

de l’entitat BPA. 

A més, i no menys important, el règim jurídic de 

l’AREB no s’estén a les entitats participades, de 

conformitat amb el que preveu l’article 23.2, de la Llei 

8/2015. Aquestes entitats s’han de continuar regint 

per l’ordenament jurídic privat que resulti aplicable en 

cada moment. 

Es demana: 

1. “Va complir l’AREB en el procés de selecció de 

l’adquirent de Vall Banc l’establert en els cinc 

apartats de l’article 16.4 o, al contrari, va aprofitar 

els marges de discrecionalitat que proporciona 

l’article 16.5?” 

Per tal de donar resposta a aquesta pregunta, l’AREB 

es remet allò que s’estableix a la Resolució del 21 

d’abril del 2016 del Consell d’Administració de 

l’AREB, la qual donem per reproduïda a la present 

íntegrament i exclusiva en la part que interessa, fent-

ne un breu resum a continuació. 

En data 29 d’octubre del 2015, l’AREB va iniciar el 

procés de venda de VALL BANC, SAU, el qual es va 

dur a terme paral·lelament a la implementació de les 

mesures de resolució pendents d’execució de 

conformitat amb el Pla de Resolució de BPA, 

nomenant a KEY CAPITAL PARTNERS com a 

expert independent encarregat per a gestionar el dit 

procés de venda. 

Després de l’obertura del procés de venda, amb 

l’objectiu primordial d’establir un procediment 

competitiu, transparent, objectiu i no discriminatori, 

d’acord amb la Llei 8/2015, KEY CAPITAL 

PARTNERS, com a assessor financer exclusiu i per 

mandat de l’AREB, va mantenir converses amb 

cinquanta-un (51) possibles candidats a participar en 

aquest procés, inclosos aquells que havien manifestat 

directament o indirectament el seu interès preliminar 

en analitzar una compra de VALL BANC, SAU. A 

aquests candidats se’ls va proporcionar un document 

que recollia informació bàsica sobre VALL BANC, 

SAU, com també un acord de confidencialitat. 

Tots els candidats que van signar aquest acord de 

confidencialitat van rebre una carta de procés que 

indicava les regles de presentació d’indicacions 

d’interès per escrit. Així, es van rebre nou (9) 

propostes d’interès vàlides, procedents de diferents 

orígens geogràfics. 

Després de la valoració d’aquestes nou (9) propostes, i 

tenint en compte determinats criteris definits amb 

l’objectiu de maximitzar les probabilitats d’èxit del 

Procés de Venda, el Consell d’Administració de 

l’AREB, en la seva sessió de data 11 de novembre del 

2015, va acordar per unanimitat convidar vuit (8) 

d’aquests candidats a participar en la fase següent del 

procés. Els vuit (8) candidats seleccionats per a 

aquesta segona fase van disposar d’un termini, des del 

5 de gener del 2016 fins el 7 d’abril del 2016, per dur a 

terme un procés de “due diligence” sobre VALL 

BANC, SAU, previ a la presentació de les seves 

ofertes vinculants. 

Dins del termini per a la presentació  de propostes 

econòmiques per a l’adquisició  de VALL BANC, 

SAU, l’AREB va rebre dos ofertes vinculants per part 

de dos firmes internacionals. 

Després d’analitzar les ofertes mencionades, el 21 

d’abril del 2016, el Consell d’Administració de 

l’AREB va seleccionar d’entre els candidats la 

companyia JC FLOWERS IV, LP, com adquirent de 

VALL BANC, SAU, compravenda que finalment es 

va formalitzar i elevar a públic el 14 de juliol del 2016. 

Per consegüent, de conformitat amb la Llei 8/2015, 

l’objectiu del procés de venda era seleccionar l’oferta 

que suposés l’ús més efectiu dels recursos públics, 

subjecte a certes condicions i criteris, mitjançant un 

procediment competitiu, transparent, objectiu i no 

discriminatori, per la qual cosa donant estricte 

compliment a allò previst a l’article 16.4 de la Llei 

8/2015. 

2. “Quins han estat els serveis professionals 

prestats per la companyia Price Waterhouse & 

Coopers a l’AREB, BPA i/o INAF durant el 

període comprés entre març del 2015 i el moment 

present? Quin cost han significat aquests serveis?” 

En primer terme, pel que fa a l’AREB, cal posar de 

relleu que aquest ens públic es va subrogar als 

diferents contractes de prestació de serveis que va 

subscriure la companyia Price Waterhouse Coopers -

d’ara endavant PwC- i l’Autoritat Financera 

Andorrana (AFA), l’objecte i els imports dels quals es 

mencionen a continuació: 

- Procés de Revisió (“Customer Remediation Process”) 

dels clients de l’entitat BPA, que es va iniciar el dia 16 

de març del 2015. L’import d’aquesta prestació de 

serveis i les seves ampliacions és de 13.793.166,00 

euros.  

- Due dilligence de valoració de l’entitat BPA i la seva 

actualització. La valoració inicialment fou contractada 

el 18 de març del 2015, i la informació utilitzada per 

establir la valoració de l’entitat en mèrits de l’article 5 

de la Llei 8/2015, fou del 31 de maig del 2015, per un 

import total de 746.500,00 euros. 
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- Assessorament en matèria de regulació. En aplicació 

de la disposició transitòria primera de la Llei 8/2015, 

l’AREB va suportar les despeses incorregudes en 

assessorament regulatori abans de la seva creació, per 

un import 168.649,00 euros.  

D’altra banda, l’AREB, el 28 de juliol del 2015, va 

contractar amb PwC la realització d’una Due dillegence 

de VALL BANC, SAU destinada a la seva venda, per 

un import total de 372.055,00 euros.  

La resta de contractes que hagi pogut subscriure BPA, 

l’AREB no es troba legitimada per facilitar aital 

informació. 

En concret, l’article 5 del Reglament del Consell 

General estableix que en cas que la informació tingui 

la consideració de reservada o de secreta d’acord amb 

la normativa que li sigui d’aplicació, la tramesa de la 

documentació o el seu accés directe seguiran el 

procediment establert en la referida normativa. 

De conformitat amb això, l’article 47.1 de la Llei 

8/2015, disposa que “les dades, els documents i les 

informacions que estiguin en poder de la AREB en virtut 

de les funcions que li encomana aquesta Llei tenen 

caràcter reservat i, amb l’excepció de requeriment judicial 

o altres supòsits previstos en la normativa vigent, no es 

poden divulgar a cap persona o autoritat, ni es poden 

utilitzar amb finalitats diferents de les finalitats per a les 

quals es van obtenir.” 

Donat que la documentació sol·licitada, consistent en 

els serveis prestats a BPA tenen caràcter purament 

reservat, preservant aquest ens públic el seu secret 

durant tot el procés de resolució de la pròpia entitat, 

impedeixen la divulgació de dita documentació 

privada. 

3. En relació a l’acció social de responsabilitat 

contra els antics administradors de BPA: 

“- S’ha contractat el mateix advocat? 

- Ha estat una adjudicació directa sense 

concurrència ni publicitat? 

- En cas afirmatiu a les dues preguntes, per quina 

raó s’ha pres aquesta decisió? 

- Existeix un pressupost d’honoraris signat? Quin és 

l’import del pressupost? 

- Té o tenia l’AREB prevista una dotació 

pressupostària per a interposar aquesta acció en el 

pressupost corresponent al present exercici? Quina 

és la dotació?” 

En quant a l’acció social de responsabilitat, val a dir 

que aquest ens públic no ha contractat els serveis 

professionals de cap despatx d’advocats i, per tant, no 

té dotada cap partida pressupostària a tal efecte, sinó 

que ha estat BPA que els ha contractat, com a 

societat amb personalitat jurídica pròpia que es regeix 

per l’ordenament jurídic privat que resulti aplicable en 

cada moment. 

En aquest sentit, és de vital importància posar en 

relleu que l’acció social de responsabilitat contra els 

administradors l’exerceix la pròpia societat, segons 

allò que s’estableix a l’article 51 del text refós de la 

Llei 20/2007, del 18 d’octubre, de societats anònimes i 

de responsabilitat limitada. 

Per la qual cosa, en cas de fer-se extensiva la pregunta 

a l’esfera privada de l’entitat BPA, en quant a la 

informació i/o documentació que li pugui ser 

sol·licitada respecte als serveis prestats pel despatx 

d’advocats contractat, aquestes tenen caràcter 

purament reservat, preservant aquest ens públic el seu 

secret durant tot el procés de resolució de la pròpia 

entitat, fet que impedeix la divulgació de dita 

documentació privada, segons l’article 5 del 

Reglament del Consell General i de conformitat amb 

l’article 47.1 de la Llei 8/2015. 

A Andorra la Vella, el 8 d’octubre del 2019 

Albert Hinojosa Besolí  

President 

5- ALTRA INFORMACIÓ 

5.3 Altres 

Edicte 

La Sindicatura, d’acord amb l’article 84 del 

Reglament del Consell General, ha examinat la 

candidatura presentada pel M. I. Sr. Carles Enseñat 

Reig, president del Grup Parlamentari  Demòcrata, 

per nomenar un candidat per a cobrir la vacant en la 

Comissió Permanent del Consell General i, atès que 

no ha estat formulada cap objecció dins el termini 

reglamentari, proclama el candidat següent: 

- M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 9 d’octubre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  
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